
گــروه اقتصادی - وزیر راه و 
شهرسازی پیشنهاد داد اجرای پروژه 
 )ECO GATE( »دروازه اکــو«
بین کشــورهای عضو اکو به منظور 
بهره مندی کشــورهای محصور در 
خشکی از تســهیلات و تخفیفات 

بندری تسریع شود.
رســتم قاسمی در ســخنرانی 
مجازی خود در یازدهمین اجلاس 
وزرای حمــل و نقل اکو، با تاکید بر 
اجرایی کــردن پروژه ایجاد »دروازه 
مشــترک«)ECO GATE( بیــن 
کشــورهای عضــو، اظهــار کرد: 
تشــکیل کمیتــه ای ازنماینــدگان 
دولــت، شــرکت های کشــتیرانی 
فعال و ســازندگان کشتی به منظور 
کشــتی های  خدمــات  افزایــش 
 رو-رو در دریــای خزر پیشــنهاد 

می شود.
قاســمی بــا ابراز خرســندی 
از شــرکت در یازدهمیــن اجلاس 
وزرای حمل و نقل سازمان همکاری 
اقتصادی-اکو و تشکر از کشور ترکیه 
و تلاش هــای کشــورهای عضو و 

مدیریت دبیرخانه اکو برای برگزاری 
این نشست بیان کرد: انجام تمهیدات 
لازم بــرای الحاق بــه معاهدات و 
موافقتنامه هــای بین المللی حمل و 
نقلی و گمرکــی و پیگیری جدی تر 
برای تسهیل صدور ویزا و همچنین 
لغو ویزا بین کشــورهای عضو اکو 

درخواست می شود.
وزیــر راه و شهرســازی از راه 
انــدازی مجدد قطار باری اســلام 
آباد-تهران-استانبول )ITI( در ۳۰ 
آذر ۱۴۰۰ و وجــود ظرفیت ایجاد 
مســیر ترازیتی جدید در چارچوب 
ایــن کریدور از چین بــه اروپا ابراز 
خرســندی کرد و گفت: مساعدت 
کشــور ترکیه در تامین ناوگان این 
مســیر و ایجاد تســهیلات مرزی، 
تعرفه ای و گمرکی توسط سه کشور 

می تواند مفید باشد.
وی با پیشــنهاد انجام اقدامات 
موثر توســط دبیرخانه اکو و کشور 
پاکستان در جذب سرمایه از بانک ها 
و نهادهای بین  المللی برای ســاخت 
مسیر تفتان-کویته با خط استاندارد 

و خرید ناوگان مناســب برای سیر 
در این مســیر، تصریح کرد: رایزنی 
بــا نهادهــای مالی و کشــورها و 
شــرکت های توانمند بــرای تامین 
مالــی پــروژه های مســیر کریدور 
قرقیزستان-تاجیکستان-افغانستان-
ایران )KTAI( و برگزاری جلسات 
منظم بین ذینفعان این کریدور بزرگ 

و اقتصادی ضرورت دارد.
قاســمی با ابراز امیــدواری از 
امضای یادداشــت تفاهــم اجرایی 
ســازی کریدور ریلی قزاقســتان-
ترکمنسان-ایران موسوم به KTI در 
حاشیه نشست ســران اکو در ۵ آذر 
۱۴۰۰ گفت: تداوم تردد آزمایشــی 
کامیون ها )Test Run( در مســیر 
 KTAL کریدورهــای جــاده ای 
و ITI تحــت صحابــت تیر، برای 
شناســایی و رفــع موانع پیش روی 
حرکت منظم کامیون ها مفید خواهد 

بود.
انجــام اقدامــات لازم بــرای 
راه انــدازی قطارهــای کانتینری در 
کریدورهــای قدیمــی منطقه اکو 
نظیر کریدور ریلی آلماتی-تهران-
استانبول و آلماتی-بندرعباس، ارائه 
تســهیلات ویژه بــرای راه اندازی 
ســرویس های منظم مســافری در 
منطقــه اکو در همه بخش های حمل 
و نقــل و ضــرورت افزایــش رفاه 
اقتصادی و توسعه تجاری منطقه اکو 
از طریق تکمیل زیربناها، روان سازی 
بیشــتر، روزآمد کــردن رویه  های 
ترانزیتی و تجارت درون منطقه ای و 
تبدیل آمال و آرزو به برنامه ای جامع 
و عملیاتی از دیگر موارد مطرح شده 
توســط وزیر راه و شهرســازی در 
سخنرانی مجازی خود در یازدهمین 
 اجــلاس وزرای حمــل و نقل اکو 

بود.

بــه  اجــلاس  ایــن  در 
زیرساخت های مناسب حمل و نقلی 
و گمرکی جمهوری اســلامی ایران 
در بخش هــای مختلــف و آمادگی 
ارائه خدمــات ترانزیتی به کالاهای 
عبوری به کشورهای منطقه به ویژه 
کشــورهای محصور در خشکی و 
اقدامات وزرات راه و شهرســازی 
برای جلوگیری از شــیوع کرونا در 
پایانه هــای جاده ای، ریلی، هوایی و 
دریایی و مراکز تجمع کالا و مســافر 

اشاره شد.
یازدهمیــن اجــلاس وزرای 
حمل و نقل اکو چهارشنبه ۱۳ بهمن 
۱۴۰۰ بهریاست عادل کارا اسماعیل 
اوغلو، وزیر حمل و نقل و زیرساخت 
ترکیه و شرکت نبی اف، وزیر توسعه 
دیجیتال و حمــل و نقل جمهوری 
آذربایجــان، ارکین بک اوســواف، 
وزیــر حمــل و نقــل و ارتباطات 

قرقیزســتان، ظفــر حســن، وزیر 
ارتباطات پاکســتان، عظیم ابراهیم، 
وزیــر حمــل و نقل تاجیکســتان، 
ایهام ماخامــوف، وزیر حمل و نقل 
ازبکســتان، بریک کمالیف، معاون 
وزیــر صنعت و توســعه زیربنایی 
چاکیــف،  مامتخــان  قزاقســتان، 
مدیــرکل حمل و نقــل و ارتباطات 
آژانس تحت مدیریت کابینه وزرای 
ترکمنستان و نمایندگان سازمان های 
بین المللی و منطقه ای شــامل بانک 
توسعه و تجارت اکو، ایرو، اوتیف، 

UNECE،OSJD برگزار شد.

گروه اقتصادی - وزیر صمت 
تاکید کرد: در یکی، دو مورد افزایش 
قیمت در لوازم خانگی داشــتیم که 
برگرداندن  بــرای  تولیدکننــدگان 
قیمت هــا بــه قیمت ســابق اعلام 

آمادگی کردند.
ســید رضــا فاطمــی امین در 
حاشــیه نشســت با رئیس سازمان 
صداوسیما گفت: اگرچه در دو سال 
اخیر افزایش قابل توجهی در قیمت 
لوازم خانگی داشتیم، اما در چند ماه 
گذشــته این موضوع مدیریت شده 
اســت؛ در یکی، دو مــورد افزایش 
قیمت داشتیم که تولیدکنندگان برای 

برگرداندن قیمت ها به ســابق اعلام 
آمادگی کردند.

وی با اشــاره به اینکه صنعت 
لوازم خانگی صنعت رو به رشــدی 
اســت، اظهار داشــت: تولید لوازم 
خانگی در سال، از ۸ میلیون دستگاه 
به ۱۶ میلیون دستگاه رسیده است که 
رشــد قابل توجهی در تولید و تنوع 

محصول داشتیم.
وزیــر صمــت ادامــه داد: در 
روزهای آینــده خبرهای خوبی در 
حوزه لوازم خانگی منتشــر خواهد 
شــد و در حوزه جهیزیه ۸ شــرکت 
تولیــدی برای ارائــه تخفیف اعلام 

آمادگی کردند.
فاطمــی امیــن بــه وضعیت 
صنعت خــودرو اشــاره و تصریح 
کــرد: صنعت خــودرو یک صنعت 
بــزرگ و پرچالش اســت، اما نباید 
چالش هــای فعلی ما را به مرحله ای 
 برساند که کل ظرفیت تولید را نادیده 

بگیریم.
وی افــزود: طرح های مختلفی 
دربــاره خدمات پــس از فروش، 

اصلاح ســاختار صنعــت خودرو 
و افزایــش کیفیت خــودرو داریم 
کــه در یــک برنامــه زمانبندی دو 
ســاله اجرا خواهد شــد، اولویت 
 ما کیفیــت و نظارت بیشــتر بر آن 

است.
وزیــر صمت دربــاره انتخاب 
بهره بــردار جدیــد معــدن خواف 
خاطرنشــان کرد: خــواف، معدن 
بزرگی اســت، انتخــاب بهره بردار 

جدیــد، چالش های حقوقی دارد که 
اگر این انتخاب سریع انجام می شد 
بــا چالش ها و آســیب های زیادی 

روبه رو می شد.
فاطمــی امیــن با بیــان اینکه 
بهره بــردار مدعی بــود و پیگیری 
حقوقی انجام می داد، ابراز داشــت: 
فاصله زمانی یک تــا دو ماهه برای 
انتخــاب بهره بــردار جدید خللی 
در کار ایجــاد نمی کنــد، اما اگر کار 

را اصولــی انجــام ندهیــم ممکن 
 اســت عــوارض بدتری داشــته 

باشد.

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد؛

پیشنهاد ایران برای تسریع در پروژه »دروازه اکو«

وزیر صمت:

لوازم خانگی به قیمت های سابق بازمی گردد

اقتصادی 6

گروه اقتصادی - طبق دســتور 
احســان خاندوزی وزیر اقتصاد، در 
۵۵ امین جلســه هیئت مقررات زدایی 
مقرر شــد تا تعداد ۳۳۰ مجوز مربوط 
به مشاغل خانگی، به صورت اعلانی 

انجام شود. 
از مصادیق این مشاغل خانگی؛  
پرورش در حــد کوچک دام و طیور، 
ماهی و ... تا تولید غذای خانگی، بسته 
بندی ســبزیجات و ترشیجات، تولید 
گیاهان دارویــی، فعالیت های هنری، 
آهنگسازی، نویسندگی، خوشنویسی، 

گرافیک، دوزندگی، قالی بافی، ابریشم 
بافی، لباس های محلی، طراحی طلا و 
جواهر، مترجمــی و ... که به صورت 
اعلانی خواهد بود. طبق توضیح وزیر 
اقتصاد، به محض اینکه سامانه وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی به درگاه 
ملی مجوز ها متصل شــود، طی یک تا 
دو ماه آینده تمام فعالان بخش مشاغل 
خانگــی، برای اولین بار به صورت بر 
خط مجوزهای خــود را دریافت می 
کنند. این دســته از مشاغل اولین دسته 
از گروهی هستند که مجوز های آن ها 

به صورت اعلانی صادر می شــود.در 
این نوع صدور مجوز دیگر مجوزهای 
پیشینی و امضای طلایی کنار گذاشته 
می شــود و نظارت ها پس از صدور 
مجوز برای شروع کار کسب و کار آغاز 
می شــود.  او گفت: دو محور را برای 
تسهیل مجوز های کسب و کار پیگیری 
کرده ایم، یکی تسهیل در انجام فرآیند 
کسب مجوز های کسب و کار است که 
تا اول بهمن برای ۸۰ درصد مجوز های 
کســب و کار، مراحل دریافت مجوز 
به صورت کامل شــفاف خواهد شد. 

دوم آنکه مجوز های انجام کسب و کار 
اساسا باید اعلانی باشند.

اعلانــی به این معنی اســت که 
ابتــدا مجوز شــروع کســب و کار با 
اســتانداردهای تعریف شــده صادر 
می شــود. این فرآیند طبق وعده وزیر 
اقتصاد تا ابتدای بهمن برای ۱۰۰ کسب 

و کار اجرایی خواهد شد.
۱۸ اســفند؛ آغــاز فرآیند 
الکترونیکی اخذ مجوز در کشور 

است
براســاس اظهارات رئیس مرکز 
مطالعات پایش و بهبود محیط کسب 
وکار وزارت اقتصاد، از ۱۸ اسفند هیچ 
دستگاه صادرکننده مجوزی، حق ندارد 
از مردم برای صدور مجوز کاغذ بگیرد 
و همه فرآیند باید الکترونیکی شــود. 
البتــه اکنون همه دســتگاه ها آمادگی 
ندارند و ما حداکثر فشار را می آوریم تا 
این انقلاب دولت الکترونیک در عمل 
محقق شــود. سیاح گفت: طبق ماده ۷ 
قانون اصل ۴۴ همه دســتگاه هایی که 
مجوز صادر می کنند باید تمام مدارک 
و شرایط صدور مجوز را در درگاه ملی 
و تخصصی خــود بگذارند و مردم به 
صورت الکترونیکی مدارک را ارسال 
و سپس مجوز را دریافت کنند. بعضی 
از مجوز ها را می توانند فقط ثبت کنند و 

مجوز را درجا دریافت می کنند.
فرآینــد پیچیده صدور مجوز در 
تمام این سال ها به عنوان یکی از موانع 
تولید در کشــور شناخته شده است. تا 
پیش از این دریافت فرسایشی مجوز ها 
و اســتعلام ها باعث می شــد که حتی 
سرمایه گذاران از ســرمایه گذاری در 
حوزه تولید پشیمان شوند و به سمت 
کار های بی دردسری مثل دلالی برود. 
این را احسان ارکانی، عضو کمیسیون 
ویژه جهش تولید، شهریور امسال در 

برنامه تهران ۲۰ گفته بود.
فرآیند هــای  خصــوص  در 
مجوزدهی در کشور با موسی شهبازی 

معــاون مطالعــات اقتصــادی مرکز 
پژوهش های مجلس گفتگو کردیم.

بیش  سختگیری های  علت 
از حد در صدور مجوز کســب و 

کار ها در کشور چیست؟
شهبازی: هدف ماده ۷ قانون اصل 
۴۴ این بوده که مجوز تمام کســب و 
کار ها در کشــور ابتدا تعریف و سپس 
تسهیل شود. دلیل آن نیز به لحاظ بنیادی 
در قانون اصل ۴۴ به این صورت به آن 
پرداخته شد که یکی از مشکلات نظام 
اقتصادی کشور، انحصار در بنگاه های 
اقتصادی اســت.  یعنی در حوزه های 
مختلــف ورود به رقابت و فعالیت در 
کسب و کار ها به دلایل متعدد محدود 
شــده اســت. به طور مثال دلیل عدم 
صدور مجوز در یک حوزه را اشباع این 
کسب و کار عنوان می کنند.  به هر حال 
محصول این وضعیت، بروکراسی در 
کشور موجب شده که رقابت و ورود 
به کســب و کار ها با سختی و چالش 
مواجه شــود؛  ماده ۷ به دنبال تسهیل 
صدور مجوز کسب و کار است و این 
هدف را به این شکل دنبال می کند که 
هیئتــی به نام هیئت مقررات زدایی در 
آن پیش بینی شــده تا بتواند مرجعی 
برای شــفاف کردن مجوز ها و تسهیل 

آن ها باشد.
هیئت مقررات زدایی اجازه 
حــذف مــدارک اضافــی برای 
استعلام شــروع کسب و کار را 

دارد
مــاده ۷ به دنبال تســهیل 
صدور مجوز کسب و کار است. 
این مــاده دقیقا چگونــه به این 

هدف خواهد رسید؟
شــهبازی: ایــن ماده بــه طور 
مشــخص تعیین می کند چه شرایط، 
مدارکی و هزینه هایی برای شروع یک 
کسب و کار لازم است.  به عنوان مثال، 
اگــر برای کســب و کاری ۲۰ مدرک 
الزام باشد و تشخیص هیئت این باشد 
که نصف آن اضافی اســت. قانون این 
اختیار را به این هیئت داده اســت که 
ورود کنــد و مراحل و مدارک اضافی 
را حــذف کند. ایــن هدف اصلی این 
هیئت است که رئیس آن توسط وزیر 
اقتصاد تعیین شــده و در دستگاه های 
متعدد نماینده دارد و مصوبات آن نیز 
لازم الاجراست. اختیار دیگری که به 
این هیئت داده شــده از این قرار است 
که اگر در برخی زمینه ها مصوبه ای در 
هیئت وزیــران وجود دارد، نمی تواند 
آن را نقض کند بلکه می تواند به هیئت 
وزیران پیشــنهاد بدهد که این مصوبه 
با هدف تسهیل صدور مجوز ها تغییر 

کند.
با گذشــت بیش از یک دهه 
هنوز توفیقی حاصل نشده است
شــهبازی: حــدود ۱۳ ســال از 
تصویــب این قانــون می گذرد و تا به 
حال نیز ســه بار اصلاح شــده است. 

ارزیابی ما از عملکرد این ماده نشــان 
می دهد که متاســفانه توفیق چندانی 
در تســهیل مجوز های کسب و کار در 
کشور نداشتیم. البته برخی موفقیت ها 
نیز در سال های اخیر بدست آمده، اما 
واقعیت این اســت که چالش ها آنقدر 
زیاد اســت که با نقطه مطلوب فاصله 

زیادی داریم.

علــت اول ایــن اســت که در 
کشــور ما یکی از دلایل عمده تسهیل 
صدور مجوز ها نظام دیوان ســالاری، 
بروکراسی و ســاختار اداری معیوب 
کشــور اســت. این مورد لزوما با یک 
هیئت و با چنین توان و قدرت قانونیِ 
پایینی حل نمی شود. بیشترین مجوز ها 
مربــوط به وزارت صمت اســت. تا 
زمانی که این وزارتخانه شرح وظایف، 
اساســنامه، نظــام دیوان ســالاری و 
بروکراســی اش اصلاح نشــود، هر 
چقــدر که تلاش شــود و به نهاد های 
بیرونی الزام و فشار برای اصلاح مجوز 
وارد شــود، توفیقی حاصل نمی شود. 
شــهبازی: چالش دیگــری که وجود 
دارد و ماده ۷ نتوانســته این مشکل را 
حل کنــد، تعارض منافع جدی درون 
دستگاه ها و امضا های طلائی است که 
لزوما این قانــون نمی تواند آن را حل 
کنــد. به طور مثال؛ اگر کنترل نشــود 
تا مدیرانی کــه مجوز بخش معدن را 
می دهند یا کارشناســانی که در حوزه 
مجوز های معدن کار می کنند؛ شرکت 
معدنی نداشته و سهامدار این شرکت 
نباشــند، در واقع خودشــان ذینفع آن 

نباشند.
بر این موارد هیچ کنترلی صورت 

نمی گیرد و قانون تعــارض منافع در 
کشــورمان نداریم. چند سال است که 
یــک لایحه تعارض منافع داده شــده 
بود که ناقص بود و ایراداتی داشــت، 
مجلس نیز هنوز آن را تصویب نکرده 
است؛ بنابراین یکی از ریشه های اصلی 
به وجود تعارض منافع در دســتگاه ها 
بر می گردد. چالش بعدی و بسیار مهم 

این اســت که ماده ۷ صرفا یک حکم 
قانونی است که نهایتا می تواند یکسری 
بخشنامه ها و دستورالعمل هایی صادر 
کنــد که برای دســتگاه ها لازم الاجرا 
باشد. اما دســتگاه ها خودشان دارای 
قوانین مصــوب مجلس هســتند و 
بخشنامه و دســتورالعمل یک هیئت 
نمی تواند مقابل آن قرا بگیرد؛ بنابراین 
عمده این آســیب شناسی ها به اجرا بر 
می گردد. یعنی اصلاح قانون به نتیجه 
جدیدی نمی رسد، همانطور که اواخر 
ســال ۹۹ مجددا این ماده اصلاح شد. 
اخیرا نیز شنیده می شود که در مجلس 
و کمیسیون ویژه، اصلاح این قانون در 

دستور کار قرار دارد.
پیشــنهاد انتصاب نماینده 
ای ویــژه رئیس جمهور در امور 

کسب و کارها
شــهبازی: اگر قرار بود اصلاح 
قانون کار را پیــش ببرد، قطعا تاکنون 
توفیق بیشتری حاصل شده بود. راهکار 
جدی نظارت و اراده اجرایی اســت. 
پیشــنهاد می شــود که از سوی رئیس 
جمهور نماینده ویژه ای منصوب شود 
و زیر مجموعه ریاست جمهوری این 
کار پیش بــرود و وزارتخانه ها به نهاد 
ریاســت جمهوری پاسخگو شوند. 
امیــدوارم بــا این ســاز و کار بحث 

مجوز ها با جدیت بیشتر جلو رود.
در نهایــت و در کنــار تمام این 
مســائل، تا زمانی که اراده جدی درون 
دولت برای اصلاح و مبارزه با انحصار، 
تســهیل مجوز ها و شفاف کردن تمام 
مجوز های کشور شکل نگیرد و اراده 
اجرایی لازم در کشــور نباشد، خیلی 
نمی تــوان با حکم یک مــاده قانونی 
بگوئیم مجوز های یک کشور تسهیل 
می شــود. در واقع رویکرد اشــتباهی 
در مجالس گذشــته بوده و در مجلس 
جدید نیز این رویکرد به اشــتباه جلو 
مــی رود که می خواهنــد مجوز ها را 

دوباره با اصلاح قانون تسهیل کنند.

از ۱۸ اسفند  ۱۴۰۰ صورت می گیرد؛

حذف کاغذ از روند اعطای 
مجوز کسب و کار

وعده وزیر اقتصاد درخصوص تسهیل فرآیند های اخذ مجوز در کشور عملی شد و زین پس ۳۳۰ شغل خانگی،
 مجوز های خود را به صورت اعلانی دریافت می کنند.

گــروه اقتصادی -رئیس صنف جایگاه داران کشــور با بیان اینکه 
در کیــش و قشــم بــه روال ســابق ســوخت گیری از جایگاه ها انجام 
 می شــود، گفت: حتما در ابتدای اجرا فروش ســوخت با کاهش روبرو 

می شود.
اســدالله قلیزاده  درباره وضعیت کیش و قشــم بعد از انتخاب این 
دو منطقه به عنوان پایلوت اجرای طرح جدید توزیع بنزین ســهمیه ای 
اظهار داشــت: مــردم در دو منطقه آزاد کیش و قشــم کماکان به روال 
 ســابق ســوخت گیری از جایگاه ها انجام می دهند و تغییری انجام نشده 

است.
وی افــزود: بــرای انجام طــرح الزاماتی وجــود دارد که پس از 
تدویــن آنها نوبت به اجرا در ســطح جایگاه های ســوخت می رســد 
 کــه اولیــن تغییر بایــد جایگزینی ســهمیه اعتباری با ســهمیه لیتری 

باشد.
رئیــس صنف جایــگاه داران کشــور تصریــح کرد: رســانه ای 
شــدن موضوع قبل از انجــام اقدامات اولیه توجه مــردم را جلب کرد 
 و تــا مــاه قبل همه منتظر اجرایی شــدن طرح بودند کــه تاکنون چنین 

نشده است.
وی خاطرنشــان کــرد: در هر حــال طرح به صورت آزمایشــی 
در دو منطقــه آزاد کیش و قشــم اجرا و نواقص یا مشــکلات اجرایی 
احصــا می شــود. امــکان اجــرای طرح در صــورت ترمیــم و بهبود 
زیرســاخت ها و نگرش همه جانبه به پیوســت های طــرح وجود دارد، 
در صورتی که طرح جدید بنزینی اجرایی شــود روش سوخت گیری و 
 تخصیص ســهمیه تغییر می کند و مردم شــاهد مــدل جدیدی خواهند 

بود.
رئیــس هیات مدیره انجمن صنفی صاحبان اماکن فروش و عرضه 
فراورده های نفتی کشور در مورد تاثیر اجرای طرح های جدید بر فروش 
ســوخت گفت: حتما در ابتدای اجرا فروش ســوخت با کاهش روبرو 
می شــود ولی باید منتظر ماند، حدود یکســال پس از اجرایی شــدن آن 
می توان نظر قطعی در مورد محاسن و معایب طرح داد، البته ما هم اکنون 
مــواد فنی، مالی و حقوقی مرتبط با طرح را که به جایگاه های ســوخت 
بــه عنــوان اصلی ترین بخش اجرایی به دولت اعــلام کرده ایم و تمامی 
دســتگاه های اجرایی و متخصصین در تلاش هستند در صورت اجرا با 

کمترین مشکلات روبرو شویم.

طرح جدید بنزینی
 به کجا رسید؟

گروه اقتصادی - عضو هیئت  
مدیره بانک تخصصی بخش مسکن، 
برنامه های جدیــد این بانک را برای 
کاهش قیمت اوراق تسهیلات مسکن 

تشریح کرد. 
در دو ســه ماه اخیر قیمت اوراق 
تســهیلات مســکن در معامــلات 
فرابورس با جهشی عجیب از دامنه ۷۰ 
تــا ۸۰ هزار تومان در شــهریور ماه به 
دهک ها بالای ۱۰۰ هزار تومان و حتی 

تا ۱۳۰ هزار تومان هم رسیده است.
اتفاقی که سبب شده تا متقاضیان 
واقعی دریافت تسهیلات خرید مسکن 
برای دریافــت این وام، هزینه هایی تا 
یــک پنجم یا بعضاً یک چهارم ارزش 
کل تسهیلات دریافتی خصوصاً برای 
تســهیلات خرید مســکن زوجین 
تهرانی که ۴۸۰ میلیون تومان اســت، 

هزینه کنند.
عضو هیئــت مدیره بانک 
عامل بخش مسکن: هیچ نفعی از 
قیمت های فعلی اوراق تسهیلات 

نداریم
در همیــن خصــوص محمد 
حسن علمداری درباره علت افزایش 
قیمت اوراق تسهیلات مسکن اظهار 
کرد: بانک عامل بخش مســکن هیچ 
گونه نفعــی از خرید و فروش اوراق 
تسهیلات مســکن ندارد و این اوراق 
متعلق به مشتریان است؛ ما هیچ گونه 
دخــل و تصرفی نــه در قیمت اوراق 

مسکن و نه در عرضه آن نداریم.
وی افزود: بانــک عامل بخش 
مســکن صرفاً صادرکننده این اوراق 
برای آن دســته از مشتریانی است که 
نزد بانک سپرده گذاری کرده اند؛ این 
اوراق از ســوی دارندگان این اوراق 
که خودِ مشــتریان هســتند، در بستر 
فرابورس خرید و فروش می شود؛ لذا 
بانک عامل بخش نه تنها به هیچ عنوان 
ذی نفع نیســت بلکه چــون باید هم 
دارنــده اوراق و هم متقاضی دریافت 
تسهیلات مسکن مورد حمایت بانک 
قرار گیرند، همیشــه دنبال دستیابی به 

یک نرخ تعادلی در نرخ تســه )اوراق 
تسهیلات مسکن( هستیم.

علمــداری بــا تأکید بــر اینکه 
افزایش یا کاهش حجم عرضه اوراق 
تسهیلات مسکن در بازار سرمایه، در 
اختیار بانک عامل بخش مسکن نیست 
بلکه در اختیار دارنــدگان این اوراق 
است، گفت: در حال حاضر نزدیک ۱۶ 
میلیون برگه »تسه« در دست مشتریان 
بانک است که دارندگان این اوراق باید 
آن را عرضــه کنند تا قیمت ها کاهش 
یافته و متقاضیان دریافت تســهیلات 

بتوانند این اوراق را خریداری کنند.
وی خاطرنشــان کــرد: بانک 
عامل بخش مسکن بر اساس مصوبه 
شــورای پول و اعتبار، علاوه بر نرخ 
ســودی که به سپرده گذاران می دهد، 
بســته به رقم سپرده ها، حداکثر ۳۰ تا 
۳۵ درصــد موجودی افــراد، اوراق 

تسهیلات مســکن صادر می شود که 
هر ماه این اتفــاق رخ می دهد و یک 
نماد جدید در فرابورس ایجاد می شود 
اما اینکه مشتری همان لحظه اوراق را 
بفروشد یا در زمان دیگری، بستگی به 
خود دارنــده اوراق دارد؛ هر چند که 
مدت اعتبار هر برگه تســه، حداکثر ۲ 
سال اســت. عضو هیئت مدیره بانک 
تخصصــی بخش مســکن ادامه داد: 
هــر نماد جدیدی که در تســه ایجاد 
می شــود )مثلًا نماد اوراق تسهیلات 
مسکن دی ماه امسال( بلافاصله نماد 
مربوط به همان ماه در دو سال گذشته 
)مثلًا نماد تسه دی ماه ۱۳۹۸( از درجه 
اعتبار ساقط و از چرخه خرید و فروش 
خارج می شود؛ بنابراین دارنده اوراق 
امــکان احتکار آنها را ندارد و مکانیزم 
آن به گونه ای طراحی شــده که اوراق 

خود به خود عرضه شوند.

وی تأکیــد کــرد: امــا ممکن 
اســت برخی دارندگان ترجیح دهند 
برگه های خــود را دیرتر عرضه کنند 
که بانک عامل بخش مســکن، امکان 
دخالــت در آن را ندارد ولی ما تلاش 
کرده ایم که مشتریان بزرگ و کلانی که 
نزد بانک سپرده گذاری کرده اند، اوراق 
خود را به سرعت در فرابورس عرضه 
کنند؛ این اتفــاق در یکی، دو ماه رخ 
داده است. علمداری در خصوص نرخ 
تعادلی مــورد نظر بانک عامل بخش 
مســکن برای قیمت اوراق تسهیلات 
تصریح کــرد: پیش بینی ما قیمت ۶۰ 
تا ۷۰ هزار تومــان، برای نرخ تعادلی 

اوراق تسهیلات باشد.
وی بــا اشــاره به رکــود خرید 
و فروش بخش مســکن بیــان کرد: 
بررسی های ما نشان می دهد خریداران 
فعلی اوراق تسهیلات مسکن در حال 

حاضــر متقاضیان واقعــی دریافت 
تسهیلات مسکن نیستند و بیشتر بازار 
سفته بازی سبب افزایش قیمت اوراق 

تسهیلات شده است.
معــاون اعتبــارات بانک عامل 
بخش مســکن تأکید کــرد: افزایش 
تعداد تسهیلات آنقدر زائد نبوده که در 
رشد قیمت اوراق تسهیلات مسکن در 
فرابورس مؤثر باشد؛ مثلًا در ماه های 
آذر و دی افزایش حدوداً ۲۰ درصدی 
تعداد تسهیلات مسکن پرداخت شده 
رخ داد کــه آن هم ناشــی از افزایش 
خرید و فروش مســکن در این ۲ ماه 
بود؛ گزارش های ماهانه بانک مرکزی 
از بازار مســکن نیز این افزایش تعداد 
معاملات مسکن را نشان می داد اما در 
میزان تقاضای اوراق تسهیلات مسکن 
تأثیری ندارد؛ اگر ۱۶ میلیون برگه ای 
کــه در اختیار مردم اســت را با تعداد 

تقاضای برگه های خریداری شــده را 
مقایسه کنید، می بینید که به هیچ عنوان 

رقم قابل توجهی نیست.
علمــداری ادامــه داد: در حال 
رایزنی با بورس و فرابورس هســتیم 
تا این مســأله را حل کنیــم؛ در بازار 
سرمایه، معمولاً یک حجم مبنا و یک 
دامنه نوســان داریم؛ در حال حاضر 
دامنه نوسان اوراق تسهیلات مسکن 
)تســه( در فرابورس مثبت و منفی ۵ 
درصد اســت درخواســت کرده ایم 
دامنه نوســان اوراق تسه به ۳ درصد 
کاهش یابد؛ بر اســاس هر نمادی هم 
درخواست داده ایم که حجم مبنای ۷۵ 
صدم درصدی اعمال شــود در حال 
حاضر معاملات اوراق تســهیلات به 
این شــکل است که اگر ۱۰ برگه تسه 
به فروش برســد، حجم مبنای آن پرُ 
می شــود و فردا ۵ درصد حجم مبنا به 
آن تعلق می گیرد؛ در هیئت مدیره بانک 
عمل بخش مسکن، اصلاح حجم مبنا 
را مصوب کرده ایم و به دنبال تصویب 

آن در فرابورس هستیم.
وی بــا تأکید بــر اینکه اعطای 
تسهیلات مسکن با ۵۰ درصد اوراق 
تســهیلات، بیشتر یک مُسکن موقتی 
اســت و اثرگــذاری دائمــی ندارد، 
خاطرنشان کرد: در حال رایزنی هستیم 
تا کسانی که متقاضی واقعی دریافت 
تســهیلات مسکن هستند و در بانک 
عامل بخش مســکن تشکیل پرونده 
داده انــد را به فرابورس معرفی کنیم و 
کد ملی آنها را بدهیم تا صرفاً این افراد 
در فرابورس امــکان خرید و فروش 

اوراق تسهیلات مسکن داشته باشند.
این مقام مســئول بانکی اظهار 
کرد: اجرای مصوبه مذکور بانک عامل 
بخش مسکن، مســتلزم تصویب در 
فرابورس است تا آنها بتوانند نرم افزار 
مربوطه را اصلاح کنند؛ یک ماه است 
که درخواســت خود را به فرابورس 
داده ایــم؛ موافقت اولیه آنها را هم اخذ 
کرده ایم و امیدواریم به ســرعت این 

اتفاق رخ دهد.

دامنه نوسان اوراق تسهیلات مسکن ۳ درصد می شود

براســاس اظهارات رئیــس مرکز مطالعات پایــش و بهبود محیط کســب وکار وزارت 
اقتصاد، از ۱۸ اســفند هیچ دســتگاه صادرکننده مجوزی، حق ندارد از مردم برای صدور 
مجوز کاغذ بگیرد و همه فرآیند باید الکترونیکی شود. البته اکنون همه دستگاه ها آمادگی 
ندارند و ما حداکثر فشــار را می آوریم تا این انقلاب دولت الکترونیک در عمل محقق شود.
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